
??? Bij het schrijven van deze kroniek heeft de huidigeMinister van Onderwijs en Wetenschappen, Dr. J. A.van Kemenade, zojuist zijn tweede begroting zonderkleerscheuren door de Tweede Kamer gebracht. Ditfeit mag aanleiding zijn om eens wat nader stil te staanbij het onderwijsbeleid zoals dat door deze ministerwordt ontwikkeld. Moet de eerste begroting die door deze minister aande Tweede Kamer werd aangeboden betrekkelijk snelworden geconcipieerd na de langdurige kabinetsforma-tie, voor deze tweede begroting had de minister een voljaar de tijd en men mag daarom ook verwachten dat eenaantal zaken die in de eerste begroting nog slechts inaanzet aanwezig waren, in deze tweede verder zullen zijnuitgewerkt. Dat is ook inderdaad het geval. Een aantalzaken die in de eerste begroting nog slechts in globale lij-nen aanwezig waren, zijn in deze begroting verder ge-concretiseerd. De prioriteiten die in de eerste begrotingwerden genoemd zijn nog steeds prioriteiten, ook in detweede, maar ten aanzien van de uitwerking en uitvoeringervan hebben zich in die tussentijd een aantal ontwik-kelingen voorgedaan die in deze

tweede begroting dui-delijk te merken zijn. Afgezien daarvan is ?Š?Šn van de kenmerken van debegroting die zojuist in de Tweede Kamer is behandeldhet uitgangspunt in een meerjarenplanning. Uitgaandevan een voor ieder beleid noodzakelijke veronderstellingnl. dat het beleid dat nu op gang gekomen is gedurendeeen reeks van jaren zal kunnen worden gecontinueerdheeft de minister getracht de ontwikkelingen die hijbevorderen wil niet alleen voor het komende zittingsjaarte boek te stellen maar tegelijkertijd vergezichten teopenen op de jaren die daarna zullen moeten volgen. Hetgevolg is dan ook geweest dat de Rijksbegroting voorOnderwijs voor 1975 een ambitieus stuk is geworden datzich o.a. van alle voorgaande begrotingen onderscheidtdoor zijn omvang. De beleidsvoornemens van de ministerzijn dit jaar in meer dan 150 pagina's druk gevat enleveren daarmee het zwaarste gewicht aan papier op datik ooit nog als Rijksbegroting voor Onderwijs en We-tenschappen in handen heb gekregen. En niet alleen dat,in deze hoeveelheid papier worden nog eens anderehoeveelheden papier aangekondigd die als discussienotain

de loop van het nu besproken zittingsjaar uitgegevenzullen worden. De belangrijkste daarvan zal ongetwijfeldde lang verbeide zgn. contournota zijn waarin de minis-ter zich voorgenomen heeft het onderwijsbeleid zoalshij dat voor de komende 25 jaar wil bevorderen uit testippelen. Ook uit zulke uitspraken blijkt dat wijeen nieuw tijdperk zijn ingegaan waar het de onderwijs-begrotingen betreft. Ook nu weer wordt als belangrijkbeleidsbeginsel het opheffen van ongelijkheid en hetbevorderen van gelijkheid van kansen gesteld. Prioritei-ten die ook al bekend waren uit de vorige onderwijs-begroting en die daarop betrekking hebben zijn daaromdezelfde gebleven: het zijn de ontwikkeling en integratievan het kleuter- en lager onderwijs, de ontwikkeling vaneen middenschool en verder de open school en de zorgvoor de werkende jongeren. Het is bekend dat in ditverband in het afgelopen jaar een aantal zogeheteninnovatiecommissies met hun werkzaamheden zijn be-gonnen. Daarvan is de innovatiecommissie middenschoolhet meest in de openbaarheid getreden, maar ook deinnovatiecommissie voor het kleuter- en lager onderwijsheeft

een aantal werkzaamheden verricht en plannenontvouwd die een redelijke mate van publiciteit hebbenverkregen. De innovatiecommissie middenschool is inmiddelsgestart met een 38-tal contactscholen waaruit over enigetijd (volgens het tijdschema medio 1975), een 10-taIexperimenteerscholen zou moeten worden aangewezen.Ook de innovatiecommissie voor het kleuter- en lageronderwijs heeft een aantal kleuter- en lagere scholenaangewezen die langs experimentele weg vormen vansamenwerking zullen ontwikkelen. Afgezien van deopmerkingen die verderop in deze kroniek hierover noggemaakt kunnen worden, mag nu reeds worden vastge-steld dat het zojuist besprokene vragen oproept naarde co??rdinatie van de aktiviteiten. In de discussienotadie de minister het vorig jaar uitgaf over een structuurvoor de ontwikkeling en vernieuwing van het onderwijs Kroniek "De ontwikkeling van het onderwijsbeleid in tweeRijksbegrotingen" 32 pedagogische studi??n 1975 (52) 24-31



??? Kroniek werd nog gesproken over een algemene programmerings-commissie die zou worden ingesteld om de co??rdinatievan aktiviteiten van de verschillende innovatiecommis-sies te waarborgen. Over deze commissie hoort men nietmeer spreken en ook in deze tweede begroting leest mener niet over. Toch kan de attente waarnemer zich nietonttrekken aan het gevoel dat aan een zodanige co??rdi-natie wel degelijk behoefte bestaat. Het werkende jongerenprobleem lijkt zich nog voor-namelijk te bewegen in de sfeer van de touwtrekkerij.Dit wijst er al op dat het eenvoudiger is om prioriteitente stellen dan de daardoor opgeroepen vraagstukken opte lossen. Ook in andere opzichten blijken er nog allerleiknelpunten te zijn. E?Šn ervan is duidelijk die van derelatie tussen het wetenschappelijk onderwijs en hethoger beroepsonderwijs waarvoor aanvaardbare samen-werkingskaders gezocht worden, maar vooralsnog nietzijn gevonden. Daarbij komt dat de kostenfactor hiereen belangrijke rol is gaan spelen, niet alleen omdat hetwetenschappelijk onderwijs zo uitermate duur is, maarook omdat het stellen van prioriteiten op kleuter-,

lageronderwijs en middenschoolniveau betekent dat daarook de grootste investering van middelen plaats vindt.Vandaar dat deze begroting spreekt van een restrictiefmiddelenbeleid t.a.v. het wetenschappelijk onderwijs,wat in feite betekent dat de uitbreiding van mogelijk-heden op het lagere niveau gevonden wordt door hetafremmen van de mogelijkheden op het niveau van hettertiaire onderwijs. Moet de opnamecapaciteit van hettertiaire onderwijs dan ook voortdurend worden uit-gebreid? De begroting voor 1975 roert voorzichtig devraag aan of niet ook op een gegeven ogenblik de maat-schappelijke opnamecapaciteit als een criterium voor hetaantal te aanvaarden studenten zal moeten gaan gelden.Zelfs het voorzichtig stellen van deze vraag roept tochal een niet onaanzienlijk probleem op. Is het niet zo dathet scheppen van gelijkheid van kansen en mogelijkhedenop lagere niveaus van het onderwijs tevens een aantalverwachtingen wekt voor later? Welke mogelijkhedenstaan te wachten voor de leerlingen wier kansen wordengeoptimaliseerd, wanneer eenmaal het primaire en se-cundaire onderwijs wordt verlaten? Juist wanneer wijop

langere termijn denken, betekent dat, dat het restric-tieve beleid t.a.v. het tertiaire onderwijs het gevaar mee-brengt om van de nagestreefde gelijkheid aan de basisniet veel meer te maken dan een farce, als straks blijktdat de verwachtingen die bij talloze leerlingen in denlande worden gewekt niet zullen kunnen worden geho-noreerd. Ook in dit opzicht zal het interessant zijn tezien hoe het onderwijsbeleid voor de komende 25 jaarâ€?n de contourennota gaat worden uitgestippeld. Daarmee komen wc toe aan wat de begroting zegtover de nota's. Een nota over de structuur van deontwikkeling en vernieuwing van het onderwijs hebbenW'j in het afgelopen zittingsjaar al ter discussie gehad een nieuwe versie van deze nota wordt op basis van deD'nnengekomen commentaren voorbereid en kunnenve dus binnenkort verwachten. Ook is in de begrotingeen nota aangekondigd over de begeleiding van hetonderwijs, terwijl de al genoemde contourennota nu almeer dan een jaar de verwachtingen van onderwijskundigNederland in spanning houdt. Het behoort tot de regelsvan het democratische spel dat de ontwikkeling van hetonderwijsbeleid langs

zulke nota's moet lopen. Het be-hoort dientengevolge ook tot het democratische spel datde procedures die moeten leiden tot beleidsmaatregelenongelooflijk veel tijd nemen. Dat geldt ook voor hetbeleid van deze minister die blijk heeft gegeven snel tekunnen werken en zijn departement tot grote aktiviteitte kunnen brengen. De beleidsontwikkeling op verant-woorde wijze tot stand brengen kost tijd, veel meer tijddan de participanten in de vernieuwingsprocessen meest-al lief is. Dat neemt niet weg'dat de ontwikkelingen soms tochnog te snel blijken te gaan. Overziet men het geheelvan voorgestelde beleidsmaatregelen, dan is het duide-lijk dat deze alleen maar gerealiseerd kunnen wordenwanneer er een reeks van ondersteunende faciliteitenbeschikbaar is, dat de werker in het veld kan helpen zijntaak met vreugde te blijven uitvoeren en op z'n minstadequaat te vervullen. Hoe staat het nu met deze voor-zieningen? Veel aandacht wordt in deze begroting be-steed aan de Stichting Leerplan Ontwikkeling. Dat wasook al in de voorgaande begroting gebeurd, maar in-middels kunnen we zien dat (voor een groot deel onderinvloed van in de

Tweede Kamer uitgeoefende druk)de taakstelling van de Stichting voor de Leerplan Ont-wikkeling enigszins is gewyzigd. Het accent is in dezebegroting komen te vallen op het dienstverlenende ka-rakter dat de Stichting zal hebben; dienstverlenend inde zin dat de Stichting Leerplanmodellen zal ontwikke-len die aan het onderwijsveld zullen worden aangeboden,maar die het onderwijsveld nooit zullen worden opge-legd. Onderwijsgevenden in het veld kunnen er gebruikvan maken maar hoeven dat niet. Deze taakstellingkomt mij voor als volstrekt juist. De historische ont-wikkeling van het onderwijs in dit land heeft het on-mogelijk gemaakt te denken dat de overheid van bovenafleerplannen verplicht zou kunnen voorschrijven aanscholen die niet onder haar eigen bevoegd gezag vallen.Niettemin is het duidelijk dat de technische en weten-schappelijke kennis in het algemeen ontbreekt die menaan de basis behoeft om een onderwijswerkplan opzodanige wijze samen te stellen dat het voldoet aan eisendie men heden ten dage stellen moet. Als de SLO in dezebehoefte gaat voorzien dan levert de SLO daarmee eenbelangrijke bijdrage voor een

voorziening waaraan zeergrote behoefte bestaat. Het is dus een gelukkige om-standigheid dat wij binnenkort mogen verwachten datde SLO met haar werkzaamheden kan gaan beginnen.Tegelijkertijd moeten wij dan ook vaststellen dat impli-ciet gegeven is dat deze Stichting voor de LeerplanOntwikkeling voorlopig nog niet veel te bieden heeftvoor het onderwijs. Voordat het bestuur gevormd is,de directeur is aangewezen en de eerste medewerkers zijnaangetrokken, voordat die medewerkers dan weer ope-rationeel zijn moet men tenminste op twee jaar rekenen. 33



??? Kroniek Ondertussen zijn dan reeds allerlei aktiviteiten op ganggebracht, die de steun van deze organen moeten ont-beren. Het is duidelijk dat hier een bron van problemenliggen kan. Wel aanwezig zijn op allerlei plaatsen deSchooladviesdiensten, maar aangezien die in het alge-meen niet naar een vast model zijn ingericht en op zeerongelijke wijze en op zeer verschillende basis wordengesubsidieerd zijn de mogelijkheden die deze dienstenhebben zeer verschillend. Bovendien komt ook hier devraag op in hoeverre de verschillende diensten zichlaten co??rdineren in een beleid dat in Den Haag voordat doel is uitgezet, terwijl tevens de vraag opkomt hoein dat verband de plaats van de landelijke pedagogischecentra gezien moet worden. Het is mogelijk dat de in hetvooruitzicht gestelde begeleidingsnota daarop een ant-woord geeft. In ieder geval ziet het ernaar uit dat vanuitdeze instellingen voorlopig nog de meeste hulp gebodenkan worden. De ontwikkelingen die op gang gebracht worden,zullen echter in niet geringe mate moeten worden gedra-gen door nieuwe generaties van leerkrachten die onzescholen binnen zullen

komen. Dat roept onmiddellijkde vraag op naar de opleiding van deze leerkrachten.Voor het hele gebied van het funderende onderwijs ligtdeze opleiding op dit moment gescheiden over drieopleidingstypen, de opleidingsschool voor kleuterleid-sters, de Pedagogische Academie en de Nieuwe Leraren-opleidingen. De noodzaak om de opleidingen van kleu-terleidsters en die van onderwijzers voor het lager onder-wijs tot ?Š?Šn geheel te integreren wordt gelukkig meer enmeer ingezien en de voorbereidende stappen daartoeworden, voor een deel in aansluiting op het werk van deinnovatiecommissie basisschool, genomen. De NieuweLerarenopleidingen die nog altijd experimenteel hetenstaan daarnaast. Hoe integratie van deze opleidingenmet de eerder genoemde tot stand gebracht moet worden,lijkt voorlopig nog een raadsel. Bovendien is het basis-gegeven, de conceptie van een school waarvoor dezeleerkrachten moeten worden opgeleid, nog steeds nietgeformuleerd op een algemene aanvaarde wijze. Tochmoeten we vaststellen dat het onvermijdelijk is dat indeze ontwikkelingen de opleidingen van leerkrachten eencentrale rol

gaan spelen. Niet alleen als initi??le opleidingmaar ook als ge??nstitutionaliseerde vorm van weder-kerend onderwijs waarbij de opleiding zich er op insteltom de leerkracht gedurende zyn gehele periode vanfunctioneren te begeleiden. De vraag moet worden ge-steld of op den duur de her- en bijscholing niet zal gaanbehoren tot de belangrijkste taken die de opleidingenmoeten vervullen, en of de initi??le opleidingen nietinderdaad gezien zullen moeten worden als opleidingendie een inleidend karakter hebben op de verdere vormingdie later zal volgen. Deze thematiek, hoe belangrijk ookvan onderwijskundig standpunt gezien, heeft in dezebegroting in ieder geval nog geen plaats kunnen krijgen. De Rijksbegroting van Onderwijs en Wetenschappenvoor het dienstjaar 1975 is ongetwijfeld een belangrijkbeleidsstuk. Niet alleen vanwege zijn omvang maar voor-al omdat nog meer dan de vorige begroting deze begrotingde verschuiving markeert van een distributief onderwijs-beleid naar een constructief onderwijsbeleid, zoals Iden-burg het genoemd heeft, die ook door de minister in zijnMemorie van Toelichting wordt geciteerd.

Daarmee isechter ook de problematiek van deze begroting aange-geven, want wie een constructief onderwijsbeleid wilvoeren moet zich doelen stellen, onderwijsdoelen die indit geval ook een politieke vorm moeten krijgen en inbeleidsmaatregelen moeten worden uitgedrukt. Maar wiezich moet uitspreken over doelen in het onderwijs in eenstuk dat onder verantwoordelijkheid van de rijksover-heid verschijnt, komt onvermijdelijk terecht in de ambi-valentie die nu al jarenlang het onderwijs-kundig sprekenvan de overheid kenmerkt en kenmerken moet. Het isde ambivalentie tussen de vrijheid van onderwijs zoalsdie in de loop van de jaren ge??nterpreteerd is en het rechtom doelen voor het onderwijs vast te stellen. Vandaardat ieder ogenblik bij een nieuwe beleidsmaatregel deschoolstrijd hervat dreigt te worden. Dit is bij de dis-cussies over de Stichting voor de Leerplan Ontwikkelinguiterst duidelijk tevoorschijn gekomen. Hoe kan men nutrachten te komen tot een ondenvijsbeleid dat tussenScylla en Charybdis weet door te varen en heelhuidshet gezochte water van goed onderwijs binnen te varen?Een mogelijkheid is, het beleid te

richten op het verlenenvan faciliteiten. De overheid kan een aantal hulpverlenen-de inrichtingen tot stand brengen onder het vertrouwendat goede wijn geen krans behoeft, en dat als de pro-dukties van zulke hulpverienende instanties van goedekwaliteit blijken te zijn deze hun weg in het onderwijsvanzelf zullen vinden. Een voorbeeld uit het niet zolang achter ons liggende verleden is de oprichting en ont-wikkeling van het CITO geweest. Een ander voorbeeldis de nieuwe stichting voor de leerplan ontwikkeling inzijn huidige taakstelling. Hoe deze taakstelling in depraktijk gestalte zal moeten krijgen is een andere vraag.De SLO wordt in een spanningsveld gezet dat enerzijdsbepaald wordt door de vrijheid van onderwijs als grond-wettelijk gegeven; in de tweede plaats door de inhoudvan het onderwijs zoals het nu in de scholen wordtgegeven; in de derde plaats door de noodzaak om aanmaatschappij-analyse te gaan doen, wil ze in staat zijnte voldoen aan een redelijke eis die aan haar onderwijs-leerplannen gesteld zal mogen worden nl. dat ze inspelenop die ontwikkelingen die in de maatschappij gaande zijnen op deze wijze de

school in staat stellen om het kindvoor te bereiden op een wereld waarin het zal moetenkunnen participeren. Al deze gegevens zullen zichsamenballen in het spanningsveld van de doelstellingen hier zullen de leerplanmakers er niet aan kunnen ont-komen om een stelling in te nemen, of die stelling nu indank wordt aanvaard of niet. Een andere mogelykheid om tot beleidsontwikkelingte komen is de zo geheten 'inspraak van onderop'. Dezeprocedure wordt bijv. gevolgd door de Innovatiecom-missie Middenschool in haar Contactscholen. De con-tactscholen worden betrokken in wat men een denk-proces noemt en uit dit denkproces zullen dan de doel- 34



??? Kroniek stellingen voor de Middenschool moeten worden gebo-ren. Het is een procedure die op het eerste gezicht watna??ef aandoet. In de eerste plaats vraagt men zich afof er nog zo weinig bekend is over opzet en inhoud vaneen Middenschool dat deze weg moet worden gevolgd,terwijl er toch al hele boekenkasten vol over het onder-werp ajn geschreven en ongetwijfeld talloze mensen alover dit onderwerp hebben nagedacht; in de tweede platsvraagt men zich af of het mogelijk is om doelstellingente formuleren zonder dat vooraf informatie gegeven isover achtergronden. Of het daarom niet een erg opti-mistische verwachting is dat men uit Contactscholendie voor het eerst met de problematiek geconfronteerdworden de antwoorden zijn te verwachten waar menjarenlang op heeft zitten wachten. Het komt mij voor dat de oplossingen op den duurin een derde richting zullen moeten worden gezocht, dievan een flexibele wetgeving. Enerzijds zal de overheider niet aan kunnen ontkomen om, uiteraard in samen-spraak met zoveel mogelijk betrokkenen, duidelijkedoelen voor het onderwijs te formuleren. Aan de anderekant zal de overheid

diegenen die voor zichzelf anderedoelen menen te moeten stellen ook de vrijheid moetengeven deze doelen na te streven. Dergelijk beleid hoeftniet distributief te worden genoemd, het is constructiefin dit opzicht dat het alternatieve modelontwikkelingstimuleert naast de modelbouw die van de overheid magworden gevraagd en die richtinggevend kan wordenvoor het overgrote deel van het onderwijs in het land.Het is bovendien constructief in die zin dat het ruimtelaat voor speciale behoeften die hetzij voortvloeien uitbepaalde specifieke problemen van individu en samen-leving hetzij voortkomen uit de noodzaak om in te spe-len op bepaalde regionale situaties. Ook hier liggenduidelijk nog vragen. In de begroting van 1974 werd metenige nadruk gesproken over een grotere mate van de-centralisatie en zelfbeschikking die in het onderwysbeleidtot stand gebracht zou worden. In de begroting van1975 wordt daar weinig over vernomen. Misschien moetook hier de contourennota uitkomst bieden. Samenvattend mag worden geconcludeerd dat in denieuwste onderwijsbegroting concepties worden aange-boden die het waard zijn om kritisch te

worden be-schouwd en die ook in het toekomende jaar een zorg-vuldige begeleiding van onderwijskundige aard nodigzullen hebben. N. Deen December 1974 35


